
om a secretari de Salut
Pública, Josep Maria Ar-
gimon va gestionar la se-
gona, la tercera i la quar-

ta onada de la pandèmia amb
un aplom que li va valdre l’admi-
ració de molts catalans. En es-
trenar el càrrec de conseller de
Salut, però, la cinquena onada
l’ha agafat en fora de joc. En
aquesta entrevista n’assenyala
els motius i fa una mirada cap al
que ens espera.

Quan li van oferir el càrrec de
secretari de Salut Pública, va
posar com a condició, a banda
de continuar dirigint l’ICS, se-
parar la comunicació científica
de la política. Ara ha saltat la
barrera cap a la política. No hi
té més a perdre que a guanyar?
En el terreny personal, sí. Hi
tinc més a perdre que a gua-
nyar. Soc a la diana política i
m’he de moure per l’arena polí-
tica, un espai on no havia estat
mai i que tampoc m’interessa
gaire. No penso fer carrera po-
lítica. Però el cert és que, en
aquest moment de la meva car-
rera professional i personal,
crec que hi ha elements de
transformació del sistema sa-

C

nitari que es poden dur a terme
i que podríem tirar endavant
amb l’equip que hem format.

I quines condicions ha demanat
per assumir la conselleria?
No vaig posar cap condició més
enllà de llegir l’acord de govern
de les dues formacions que avui
formen l’executiu. Concreta-
ment, el paràgraf 1 de la pàgina
14, quan es comença a parlar de
salut, de l’infrafinançament i de
la necessitat d’incrementar els
recursos. Entenc que, si això es
compleix, aquesta agenda de
transformació es podrà complir
també. I comença per millorar
les condicions laborals de la
gent que avui dia està treballant
en l’entorn de la Salut.

El seu nomenament va ser ben
rebut perquè se li admet un co-
neixement profund de la salut i
del sistema sanitari. Però amb
la cinquena onada s’ha equivo-
cat, com vostè mateix ja ha ad-
mès. Gestionar la pandèmia des
del vessant polític és més difí-
cil que des del tècnic? Creu que
ha començat amb mal peu?
No. A veure, gestionar això sent
conseller o sent secretari de
Salut té algunes diferències, pe-
rò no considero que pel fet de
ser ara conseller hagi pres de-
cisions que no hauria pres en
l’etapa anterior. Reconec que hi
ha hagut errors. El primer, que
les estimacions d’increment de
casos per l’obertura d’activitats
van quedar curtes. Pensàvem

que arribaríem, com a molt, a
una Rt de 2,3 i ens hem trobat
una Rt absolutament dispara-
da, de 4, que no havíem vist
mai. Però això és un error molt
tècnic que pot passar. N’hi ha
un altre, que també assumeixo i
que no és únicament meu, sinó
del conjunt de la societat: pen-
sar que amb aquest ritme de va-
cunació podríem afrontar l’es-
tiu i la resta de l’any d’una ma-
nera millor. El decret d’ús de
la mascareta és correcte, però
s’incompleix, i el fet de dir, pri-
mer la ministra Darias i després
jo, que els estadis estarien plens
el 15 d’agost va reforçar la idea
que estàvem arribant al final,
que ho estàvem superant. Això
va quedar molt instaurat en la
societat i ens vam relaxar.

I els grans festivals?
Aquí hi ha el tercer error, tot i
que encara no tinc dades de si
han influït de manera significa-
tiva o no en l’expansió de la pan-
dèmia. Primer vaig tenir clar que
es podien fer. Però després, en
veure algunes imatges d’alguns
festivals, hauria hagut de dir que
no a d’altres. Potser no ha tingut
un efecte real en els casos, però
segur que ha tingut un efecte psi-
cològic i ha reforçat la idea que
això s’havia acabat. El problema
actual és que la gent no vol estar
en pandèmia, però els centres sa-
nitaris sí que hi estan.

Què hem d’esperar de les pròxi-
mes setmanes? I més enllà?
Sempre anem a curt termini,
perquè a llarg termini ja hem

Xavi Aguilar
BARCELONA

Josep Maria Argimon Conseller de Salut

“Sent conseller
no he decidit res
que no hauria
decidit abans”
POLÍTIC · “Ara hi tinc més a perdre que a guanyar; soc a la diana política i
aquesta arena mai m’ha interessat gaire” FUTUR · “Limitarem activitats
per a vacunats quan tothom hagi tingut l’oportunitat d’immunitzar-se”

❝ ❝La cancel·lació de les
vacances [als sanitaris]
és una possibilitat real.
El sistema no s’estira
com un xiclet

És evident que s’està
empobrint l’atenció
sanitària, però aniré
al 100% a enfortir
el sector públic

Transmissió

0,95
Dada anterior: 0,96

Els nous contagiats
per cada positiu no
han de superar l’1

Llits d’UCINous contagis

5.908
Dada anterior: 6,622

L’indicador hauria
d’estar en 1.000
contagis/dia

480
Dada anterior: 458

Les UCI haurien d’acollir
un màxim de 300 malalts
greus
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vist que amb aquest virus és
molt complicat predir què pas-
sarà. Aquestes dues o tres set-
manes vinents tindrem encara
molta pressió als centres hospi-
talaris i d’atenció primària. La
corba de contagis baixarà els
pròxims dies. Quan diem que
hem superat el pic, ho diem en
general, però varia en funció
de les edats. En el cas de la fran-
ja de 20 a 29 anys, que ha estat
més explosiu, al pic hi vam arri-
bar fa onze dies. Però en el cas
dels grups d’edat que més ens
preocupen, els de 40 a 70, el pic
l’hem assolit fa molt poc. Per
tant, encara hem de veure si es
consolida o no la baixada. I es-
tem preocupats perquè les per-

sones d’aquest grup poden em-
malaltir més greument.

Mantindran el toc de queda tot
l’agost?
Anirem setmana a setmana i
dependrà molt del que digui el
TSJC. Però, des del punt de vis-
ta epidemiològic, sí. El necessi-
tarem tot l’agost.

I al setembre?
Això ja queda massa lluny.

L’oci nocturn, doncs, ja es pot
oblidar d’obrir aquest estiu.
De cara al setembre, com serà
la represa escolar?
El curs 2021/22 està plantejat
igual que l’anterior, perquè ja
ens va funcionar molt bé, i és
una decisió correcta. Si després
veiem que la situació epidemio-
lògica és molt millor, ja redui-
rem o canviarem algunes de les
normes. Només s’ha suavitzat
la intensitat de la neteja i que-
darà pendent el tema de si cal-
drà dur la mascareta, però això
es decidirà pocs dies abans de
l’inici del curs perquè sabrem
com estarem.

Si França i Itàlia ja han optat
per demanar el certificat de
vacunació per fer certes acti-
vitats, sembla lògic que nosal-
tres també anem ara en aques-
ta direcció, oi?
Sí.

Així, quan torni la lliga al se-
tembre, caldrà acreditar la pau-
ta completa per anar al Camp
Nou? O a un concert?
És diferent aplicar el document
digital de vacunació Covid per
viatjar entre països europeus
que traspassar-ho a l’entorn na-
cional. Cal una llei que ho em-
pari, que podem fer des de la
Generalitat, però s’ha de fer
pensant que tothom ha tingut
l’oportunitat de vacunar-se i, a
hores d’ara, encara no és així.

Continua a la pàgina següent

Problemes
per dormir
Vetllant per la sa-
lut dels catalans,
Josep Maria Argi-
mon (Barcelona,
1958) ha deixat
de banda la seva.
Abans de la pan-
dèmia corria regu-
larment i estava ja
inscrit per partici-
par en la marató
del 2020, però el
coronavirus ho va
destarotar tot. Ad-
met que ha deixat
de córrer i també
de caminar, les
dues principals
vies d’escapa-
ment que tenia.
“No desconnecto,
i aquest és un dels
problemes que
tinc.” Un altre, com
diu en l’entrevista,
és que li costa dor-
mir. I des que és
conseller, tampoc
no porta gaire bé
la hiperconnexió i
el fet de tenir
l’agenda excessi-
vament pautada.
Per sort, li queda
el refugi de la lec-
tura i no perd el
seu aplom carac-
terístic. ■ FOTO:

JUANMA RAMOS

No soc un mascle
alfa ni ho he estat
mai. Si és que tinc
lideratge, crec
que és femení

❝

L’APUNT

‘Déjà-vu’

jà-vu, però, ja esdevé aclaparadora quan un imagina de
què es pot arribar a parlar en la cimera. Rodalies, la
gestió de l’aeroport o les inversions de l’addicional ter-
cera de l’Estatut són alguns dels hits que amenacen de
tornar a presidir un debat polític amanit de compromi-
sos ampul·losos i cap, o gairebé, concreció tangible.
Som allà on érem o, pitjor, avancem com els crancs.Francesc Espiga

Hi ha instants, o períodes, en què el debat públic a Ca-
talunya sembla haver acabat atrapat en el temps. Com
una mena de dia de la marmota, constant i reiteratiu.
En pocs dies ho reviurem, quan sentim a parlar d’una
nova reunió d’aquella comissió bilateral entre Estat i
Generalitat que, oblidada, acumula pols en ves a saber
quina habitació dels mals endreços. La sensació de dé-
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Aquest certificat no pot ser mai
discriminatori i per això ara
hem de centrar els esforços a
vacunar tothom. En tot cas, ja
comencem a preparar-ho con-
sultant el comitè de bioètica.

El llistó de la immunitat de
grup ha pujat al 90%. Alguna
previsió de quan s’assolirà?
Sabem les vacunes que tenim
fins a l’agost, però no més enllà.
De manera que no ho podem
preveure. En tot cas, és impor-
tant que no pensem en immu-
nitat de grup a escala de Cata-
lunya, d’Espanya o d’Europa.
Això és una pandèmia global i
tindrem variants l’una darrere
l’altra. Això serà així.

Tenint en compte l’elevada
pressió sobre el sistema sanita-
ri i que ja han retirat permisos
a alguns professionals, perillen
les seves vacances? O perilla
l’atenció a la població?
La cancel·lació de les vacances
és una possibilitat real, sí. Un
professional sanitari mai es
plantejarà la segona opció.

És obvi. Però també és evident
que l’atenció sanitària s’està
empobrint en general.
És evident, sí. Però no podem
fiar-ho tot a la bata blanca.
Quan et contagies, és quan la
bata blanca hi pot entrar. Però
tu has d’intentar prevenir, com
amb qualsevol malaltia. Aquí
no has de fer una mamografia o
una analítica de femta. Això es
prevé amb els hàbits i les acti-
tuds, cosa que ho fa francament
complicat. Sobretot perquè ara
la gent no té gaires ganes de
parlar de la pandèmia.

De nou, hi ha hagut desprogra-
macions generalitzades en la
cinquena onada, una barrera
que ja no es volia creuar en les
anteriors. Quin impacte tindrà
això en la salut de la població?
Com i quan es recuperarà? No
es fa molt gran la bossa d’acti-
vitat pendent?
S’està gestant una onada silen-
ciosa que no veiem i arribarà
més tard. És tota la malaltia que
s’està infradiagnosticant per-
què la gent no pot anar al metge
o perquè la infermera no pot fer
controls perquè fa altres coses.
Ens pensem que el sistema sa-
nitari és com un xiclet que s’es-
tira i s’estira, però no.

Tenen estudiat com impactarà
la infradiagnosticació i com i
quan es recuperarà?
El com el tenim clar. El quan
haurà de ser quan la pandèmia
estigui controlada; per tant,
hem de sortir d’aquesta onada

tan enfortits com sigui possible,
tan ràpid com sigui possible, i
recuperar la vida normal i per
tant l’activitat diagnòstica. Lla-
vors, si és necessari, fer més
activitat, que ho serà, i la farem.
Però per això és necessari
aquest increment de recursos
de què parlàvem abans, des del
punt de vista de l’activitat i de
les condicions laborals dels pro-
fessionals. Si això no es dona,
totes aquestes afirmacions que
tenim un dels millors sistemes
de salut del món... El que vul-
guis, però cada any l’anem em-
pobrint, perquè hi ha un infra-
finançament i una infradotació
crònica. Per tant, si en els prò-
xims anys això que apareix en
l’acord de govern no es dona,
tindrem només el sistema sani-
tari que ens puguem pagar.

Recentment ha explicat que la
meitat de l’equipament de
diagnòstic està obsolet. Quin
seria un percentatge accepta-
ble i quan es podria assolir?
Una certa obsolescència l’has
de tenir, però no al 50%. Podria
ser un 5% o un 10% estructural,
equivalent a allò que vas repo-
sant cada any. Perquè quan
passen deu anys no vol dir que
un aparell no funcioni, sinó que
ja hi ha tecnologies millors. Ara
ens queda un camí molt llarg
per recórrer. Ja vaig presentar
un pressupost que ens permet

començar a apaivagar aquesta
obsolescència. És real i el po-
drem aplicar els pròxims anys.
Però per arribar al 90%-95%,
necessitem més recursos.

Al Parlament, s’ha compromès
a no fer més externalitzacions
de serveis bàsics de salut. Vol i
pot revertir les que ja s’han fet?
Crec que hi ha elements als
quals hem de donar, clarament,
molt més múscul. Jo he treba-
llat sempre en el sector públic i
aniré a enfortir-lo al 100%.

I quins elements serien?
Permeti’m que no li ho digui
encara; hi estem treballant.
En tot cas, tinguem present
també que no hi ha gaires sec-
tors externalitzats.

Tal com va tot, els problemes
de salut mental acabaran sent
un tsunami...
Aquesta pandèmia ens ha deixat
un malestar emocional clar. A
tothom, però especialment en
determinats grups, com la gent
més gran i els joves. Deixarà mol-
tes seqüeles i per això aquesta és
una de les prioritats que ens hem
fixat des del govern.

N’hi haurà prou amb els refor-
ços previstos, tenint en consi-
deració que partim de molt
avall quant a professionals i
quant a visibilització?

Ens agradi o no, les malalties
mentals estan estigmatitzades.
La gent no pensa si l’alcaldessa
Venturós de Berga, i ho dic per-
què ella ho va fer públic, pot te-
nir una depressió, o si el conse-
ller de Salut pot tenir depressió
o ansietat. Les malalties men-
tals són una malaltia més i hem
de trencar amb aquest estigma.

Parlant d’això, com porta el fet
de carregar amb el pes de la
responsabilitat final?
És cert que abans l’última decisió
no era la meva, però la meva opi-
nió ja tenia una influència molt
important i me n’anava al llit
pensant si allò que havia estat
defensant era el més correcte o
no. Suposo que ara a la doctora
Cabezas li deu costar dormir.

A vostè li costa dormir?
Sí, sí. Clarament. Hem passat
moments molt complicats du-
rant la pandèmia. Però no d’ara,
ni tan sols com a secretari de
Salut Pública, una figura que
ara és rellevant perquè estem
en pandèmia, sinó com a direc-
tor de l’ICS, ja que ets responsa-
ble de vuit grans hospitals i de
pràcticament tota l’atenció pri-
mària de Catalunya. Evident-
ment, a principis de la pandè-
mia, organitzar tot allò no era
fàcil i em costava dormir. I ara
també. El dia sempre l’acabo do-
nant voltes al que he fet i deixat

de fer. Això sembla molt jesuí-
tic, però que quedi clar que
aquesta no és la meva formació.

S’ha compromès a fer un gir
femení en la política del depar-
tament, que ja s’ha vist amb
els càrrecs de confiança.
És cert, però cap de les perso-
nes directives ha estat escollida
pel fet de ser dona. Clarament,
el món és patriarcal. I el món
de la salut és un món feminitzat
en una societat patriarcal. I ai-
xò fa que, tot i que ara surtin
un 80% de dones de les carreres
de medicina, i més encara de la
d’infermeria, i que en la meva
època ja fos un 50%-50%, tot i
així, el nombre d’homes direc-
tius, fins i tot en el terreny dels
caps de servei, és molt més ele-
vat que el de dones. I crec que
el lideratge femení té uns ele-
ments molt propis i aptes per
al món de la salut. Jo considero
que, si és que tinc lideratge, és
femení. No soc un mascle alfa,
dit de manera clara. Ni m’hi
considero ni ho he estat mai.

El menysteniment envers l’es-
pecificitat femenina, però, és
molt més sistèmic dins la me-
dicina i implica la docència.
Efectivament. Per això he reco-
llit una molt bona iniciativa de
la consellera Vergés que, com
moltes altres, la pandèmia va
estroncar, però que continua-
rem ara en l’entorn clínic con-
tra la violència obstètrica. Per-
què a vegades és volguda, cosa
que no té nom, però d’altres és
invisible, inconscient, i la puc
fer jo mateix en un comentari,
i fins i tot no cal que la faci un
home, pot ser també una dona.
Cal molta sensibilització i treba-
llar-hi molt. I ho volem fer. ■

Josep Maria Argimon Conseller de Salut

Ve de la pàgina anterior

El conseller de Salut, al seu despatx divendres passat, durant el transcurs de l’entrevista ■ JUANMA RAMOS

No hem de pensar en
la immunitat de grup;
en pandèmia tindrem
variants del virus
l’una darrere l’altra

❝

Decidirem si el curs
vinent comença amb
mascareta o sense en
funció de quina sigui
la situació just abans

❝



EL PUNT AVUI
DIUMENGE, 25 DE JULIOL DEL 20218 | Nacional |

vui, 25 de juliol, és un ani-
versari de contrició. Fa just
set anys que l’expresident
de la Generalitat Jordi Pu-

jol va confessar, a través d’un comu-
nicat, que tota la seva família tenia
diners en un banc d’Andorra sense
declarar a Hisenda i procedents
d’una deixa, que el seu pare Floren-
ci va donar a Marta Ferrusola i els
seus set fills per si anaven mal da-
des. La versió oficial de la confessió
del líder català va provocar un ter-
rabastall social i polític, però alhora
va blanquejar la investigació il·legal
de la policia patriòtica espanyola,
que va difondre una captura de pan-
talla del seu compte al BPA, que feia
dècades tenien a Andbank (amb

A
uns 140 milions de pessetes inicials
el 1990).

La confessió de l’expresident Pu-
jol el 2014 va fer que un jutge de
Barcelona investigués tota la famí-
lia, mentre l’Audiencia Nacional

bussejava des de dos anys abans en
els negocis del primogènit, Jordi
Pujol Ferrusola, i després assumiria
la causa de tota la família. Ha estat
una investigació feixuga, a la recer-
ca de diners en comptes a l’estran-
ger, i ara s’espera que es fixi la data
del judici, que es preveu a finals del

2022 o el 2023, contra dinou acu-
sats, entre els quals deu empresa-
ris, com ara responsables de Copi-
sa, Grupo Isolux Corsan i GBI Ser-
veis. No és una causa urgent, ja que
cap d’ells està en presó preventiva;
l’expresident Pujol, però, ja ha com-
plert 91 anys, i la seva dona ha estat
exculpada recentment, ja que li va
aflorar la malaltia de l’Alzheimer.

La carta de confessió de l’expre-
sident Pujol encapçala l’escrit
d’acusació de la fiscalia, en què li de-
mana nou anys de presó pels delic-
tes d’associació il·lícita i de blan-
queig de capitals. Hi sosté que pel
seu càrrec de president de la Gene-
ralitat del 1980 al 2003, així com al
capdavant de Convergència, “va tei-
xir una xarxa de clientelisme” amb
empreses afins, que pagaven a can-
vi d’adjudicacions. El fiscal descarta

l’escandalós nom del delicte de
“grup criminal”, plantejat pel jutge,
perquè és un delicte que no existia
en aquella època. Les penes sol·lici-
tades per als fills van dels 8 als 29
anys de presó (vegeu el gràfic ad-
junt). I mentre que Podem reclama
20 anys de presó per a Pujol, l’Advo-
cacia de l’Estat s’avé a la tesi de les
defenses i descarta acusar-lo, com a
la majoria dels seus fills.

El jutjat ha ampliat el termini fins
a l’1 d’octubre perquè les defenses
presentin els escrits. El penalista
Cristóbal Martell, defensor de la fa-
mília Pujol, en un escrit anterior de-
nuncia que se’ls ha aplicat “el dret
penal d’autor: pel fet de ser un Pu-
jol”. Hi afegeix que “no s’ha d’indivi-
dualitzar cap conducta” de l’expresi-
dent Pujol per acusar-lo, i rebaixa els
delictes fiscals del fill gran. ■

La confessió de Pujol
CRISI · Avui fa set anys que l’expresident de la Generalitat va fer públic que la seva família amagava diners a Andorra i sense
declarar a Hisenda ACUSACIÓ · La fiscalia, al final, descarta acusar-los de grup criminal però sí d’associació il·lícita, i demana
nou anys de presó per al líder català ABSOLUCIÓ · Les defenses tenen ara fins a l’1 d’octubre per presentar els seus escrits

91
anys té ara l’ex-
president Jordi
Pujol, nascut el 9
de juny del 1930.

32
operacions sota
sospita s’analitzen
en la causa dels Pu-
jol, com ara els per-
misos dels aboca-
dors de Vacamorta i
Tivissa.

Mayte Piulachs
BARCELONA

a) Delicte d’associació il·lícita
4 anys de presó i multa de  
144.000 euros a:

Jordi Pujol i Soley, Jordi Pujol 
Ferrusola i Mercè Gironès.

3 anys de  presó i multa  de 
72.000 euros a:

Josep, Pere, Oleguer, Oriol, Mireia i 
Marta Pujol Ferrusola.

b) Delicte de blanqueig de 
capitals
5 anys de presó a: 

Jordi Pujol i Soley, Jordi, Josep, 
Pere, Oleguer, Oriol, Mireia i Marta 
Pujol Ferrusola i Mercè Gironès.

c) Falsedat de document 
mercantil en relació medial  
amb blanqueig
5 anys de presó a :

Francesc Robert Ribes, Bernardo 
Domínguez Cereceres, José 
Barrigón Lafita, Gustavo Buesa 
Ibáñez, Josep Mayola Comadira, 
Luis Delso Heras, Carlos Sumarro-
ca Claverol, Josep Cornado Mateu, 
Alejandro Gurrero Kandler i Carles 
Vilarrubí Carrión.

3 anys de presó a: 

Jordi Pujol Ferrusola, Mercè 
Gironès i Josep  Pujol Ferrusola.

d) Delictes contra Hisenda
15 anys de presó (3 anys per 5 
exercicis) a:
Jordi Pujol Ferrusola.

3 anys de presó a :

Mercè Gironès i Josep Pujol 
Ferrusola.

e) Delicte  de frustració de 
l’execució
2 anys de presó i multa de 
54.000 euros

Jordi Pujol Ferrusola i Mercè 
Gironès.

a) Delicte de falsificació en 
document mercantil
3 anys de presó  i d’inhabilitació  
de professió i  multa 60.000 
euros a:

Jordi Pujol Ferrusola, Mercè 
Gironès i Josep Pujol Ferrusola.

2 anys de presó i d’inhabilitació 
de professió i  multa 60.000 
euros a:

Francesc Robert Ribes, Bernardo 
Dominguez Cereceres, José 
Barrigón Lafita, Gustavo Buesa 
Ibáñez, Josep Mayola Comadira, 
Luis Delso Heras, Carlos 
Sumarroca Claverol, Josep 
Cornado Mateu, Alejandro 
Gurrero Kandler i Carles Vilarrubí 
Carrión.

b) Delictes contra Hisenda
15 anys de presó 
(3 anys per 5 delictes) a: 
Jordi Pujol Ferrusola.

7 anys i 6 mesos de presó a:
Mercè Gironès.
Jordi Pujol Ferrusola i Mercè 
Gironès han d’abonar 7,7 milions 
d’euros de Responsabilitat Civil a 
Hisenda per l’IRPFdel 2017 al 2012.

18 mesos  de presó
Josep Pujol Ferrusola

c) Delicte de blanqueig de 
capitals
5 anys de presó

Jordi Pujol Ferrusola i Mercè 
Gironès.

d) Delicte de frustració de 
l’execució
2 anys de presó i 54.000 euros 
de multa

Jordi Pujol Ferrusola i Mercè 
Gironès.

La família Pujol a judici
Penes sol·licitades per la fiscalia Penes sol·licitades per l’Advocacia de l’Estat

Jordi Pujol i Soley 9 anys presó No l’acusa
Jordi Pujol Ferrusola 29 anys de presó 25 anys de presó
Mercè Gironès 17 anys i mig de presó 17 anys i mig de presó
Josep Pujol Ferrusola 14 anys de presó 4,6 anys de presó
Pere Pujol Ferrusola 8 anys de presó

5 anys de presó

No l’acusa
Oleguer Pujol Ferrusola
Oriol Pujol Ferrusola
Mireia Pujol Ferrusola 
Marta Pujol Ferrusola

Francesc Robert Ribes, Bernardo Dominguez Cereceres, José 
Barrigón Lafita, Gustavo Buesa Ibáñez, Josep Mayola Comadira, 
Luis Delso Heras, Carlos Sumarroca Claverol, Josep Cornado 
Mateu, Alejandro Gurrero Kandler i Carles Vilarrubí Carrión

2 anys de presó 

Petició
fiscalia

Petició advocacia 
de l’Estat

Oriol Pujol Ferrusola

Josep Pujol Ferrusola

Pere Pujol Ferrusola

Oleguer Pujol Ferrusola

Mireia Pujol Ferrusola Marta Pujol Ferrusola 

Jordi Pujol i Soley

Jordi Pujol FerrusolaJordi Pujol FerrusolaJordi Pujol Ferrusola

Marta Ferrusola*

Mercè Gironès

Penes totals demanades

(*) Marta Ferrusola queda 
exculpada per malaltia

EL PUNT AVUI

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Encara no hi ha data de
judici, que es preveu per a
finals del 2022 o principis
del 2023 a Madrid
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AARRBBEECCAA  EESSTTRREENNAA  PPIISSCCIINNEESS  
DDEESSPPRRÉÉSS  DDEE  DDOOSS  AANNYYSS
A causa de les destrosses causades pel temporal Dana del 2019, s’han hagut de renovar en la seva totalitat.

L’any passat, la vila d’Ar-
beca es va quedar sense
temporada de bany per
les obres que s’estaven
efectuant. Una de les no-
vetats és el format d’una
de les piscines, que en
un dels extrems co-
mença en forma de plat-
ja. S’ha canviat d’ubicació
l’espai de lleure, s’han ai-
xecat alguns dels murs

del recinte i s’ha renovat
tota la zona de gespa.

El recinte ja va obrir les
portes el 3 de juliol,
però demà, dilluns 26 de
juliol, es farà l’acte pro-
tocol·lari amb la presèn-
cia del president de la
Diputació de Lleida, Joan
Talarn, i del delegat del
Govern de la Generalitat
de les Terres de Lleida,

83
75

82
-1

24
68

61
L

Bernat Solé.

Dades del conjunt de la
inversió efectuada per a
la restitució de les pisci-
nes municipals de la vila

d’Arbeca.

S’hi han invertit un total

de 679.755,36 € d’a-
cord el finançament se-
güent

DIPUTACIÓ DE LLEIDA 378.472,82

ASSEGURANÇA 150.419,46

GENERALITAT DE CATALUNYA 111.245,24

FONS PROPIS DE L’AJUNTAMENT

D’ARBECA 039.617,84

679.755,36

180314-1246548L
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24
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L

La Junta Electoral Central
(JEC) ha remès al 131è
president de la Generali-
tat, Quim Torra, la notifi-
cació de les multes impo-
sades per un valor conjunt
de 8.500 euros per diver-
ses accions en la campa-
nya electoral del 2019.

La JEC va sancionar
Torra amb 2.500 euros
per l’enviament de cor-
reus electrònics als fun-
cionaris de la Generalitat
utilitzant “imatges o ex-
pressions identificables”
amb el missatge electoral

de determinats partits
que van concórrer a les
eleccions generals i euro-
pees del 2019. Les missi-

ves, en les quals Torra feli-
citava per Sant Jordi els
funcionaris de l’adminis-
tració i els agraïa que ha-

guessin aguantat el “timó
de la nau” en moments de
dificultats, feien referèn-
cies al “nefast 155” i als po-
lítics “a l’exili o a la presó”.

Arguments similars va
emprar la Junta Electoral
per multar Torra amb
3.000 euros més per un
missatge institucional
llançat el dia de Sant Jordi
d’aquell any. Finalment, al
juny, li va ser imposada
una altra multa de 3.000
euros per no haver retirat
com se li requeria els sím-
bols sobiranistes de les fa-
çanes d’edificis públics de
la Generalitat.

En un comunicat, Tor-
ra va denunciar que “la
Junta Electoral espanyola
desobeeix amb aquest pas
d’execució les indicacions
del Consell d’Europa que
instava l’Estat espanyol a
abstenir-se de sancionar
els successors dels polítics
empresonats per accions
simbòliques que tan sols
mostrin la seva solidaritat
amb els detinguts”. Se-
gons Torra, “l’Estat espa-
nyol viu encara cec de ven-
jança després de la gran
victòria ciutadana de l’1
d’Octubre”. ■

Redacció
BARCELONA

La Junta Electoral
executa la multa de
8.500 euros a Torra
a El 131è president sosté que l’ens estatal contradiu
l’informe del Consell d’Europa

Quim Torra, el 131è president de la Generalitat ■ M.LL.

Com és habitual després
de la formació del govern
català, alguns diputats
que han estat nomenats
consellers renuncien a les
seves actes al Parlament
per centrar-se en els seus
corresponents departa-
ments i donar pas a nous
membres dins el grup par-
lamentari amb l’objectiu
de reforçar-lo. Això és el
que ha fet efectiu ara ERC,
que incorporarà tres nous
diputats, després que di-
vendres la consellera de la
Presidència, Laura Vila-
grà; la d’Acció Climàtica,
Alimentació i Agenda Ru-

ral, Teresa Jordà, i el con-
seller d’Empresa i Treball,
Roger Torrent, decidissin
deixar la seva acta de dipu-
tats d’ERC al Parlament.
Segons va informar ahir el
partit, per substituir-los,
s’incorporaran Eugeni Vi-
llalbí, Ángeles Llive i Jau-
me Butinyà.

El grup ja ha iniciat
els tràmits davant de la
Junta Electoral per notifi-
car les credencials dels
tres nous diputats, i pre-
veu que es puguin incorpo-
rar ja al ple extraordinari
previst per a aquesta set-
mana entrant. Eugeni Vi-
llalbí va estar al capdavant
de la secretaria general de
Joventut entre el 2006 i el
2011; Ángeles Llive és ac-
tualment cinquena tinen-
ta d’alcaldia de Caldes de
Montbui. Finalment, Jau-
me Butinyà és portaveu
d’ERC a Banyoles. ■

Vilagrà, Torrent i
Jordà renuncien a
ser diputats d’ERC

Redacció
BARCELONA

a Eugeni Villalbí,
Ángeles Llive i Jaume
Butinyà es fan càrrec
de les seves actes
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LOTERÍA NACIONAL
SORTEIG DEL DIA 24 DE JULIOL DEL 2021
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Deu sèries de 100.000 bitllets cadascuna

Llista acumulada de les quantitats que han correspost als números premiats, 
classifi cats per la seva xifra fi nal
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El joc

Lluitem i guanyem la inde-
pendència és el lema que
llueix a la part davantera
de la samarreta vermella
que l’ANC va presentar di-
jous i que ja es pot comprar
al Club del Subscriptor d’El
Punt Avui.

Es pot aconseguir al
web www.clubdelsubs-
criptor.cat o trucant, a
partir de dimarts, al telè-
fon 972 18 64 45, de nou
del matí a dues de la tarda
tots els dies laborables. El
preu del conjunt (samarre-

ta més bossa de cotó) és de
15 euros –3 euros més si es
vol rebre a casa–. Tant si es
compra al web com per te-
lèfon, també hi ha l’opció
de recollir-la a partir del di-
lluns 9 d’agost a la seu del

diari, al carrer Güell, 68, de
Girona, de nou del matí a
dues de la tarda tots els
dies laborables. A partir del
9 d’agost, també es podrà
comprar directament a la
seu del diari en el mateix
horari.

Condicions sanitàries
Per motius sanitaris a cau-
sa de la Covid, no s’adme-
tran devolucions ni es po-
dran emprovar les samar-
retes al local d’El Punt
Avui. És per això que en
tots els anuncis que veureu
publicats, i al web si opteu
per aquest sistema de com-

pra, hi ha les talles i les mi-
des corresponents.

Les samarretes d’en-
guany, de teixit tècnic i fa-
bricades a Catalunya, con-
tinuen amb els dos models
dels darrers anys, un mo-
del unisex amb mànigues
curtes i un altre de més en-
tallat i sense mànigues.

Més enllà de la Diada
La intenció de l’Assemblea
queda plasmada en el lema
escrit a la part frontal de la

samarreta, però sobretot
en la inscripció que hi ha a
la part posterior, ja que
aquest any l’ANC vol or-
ganitzar actes tant per la
Diada com per l’1 d’Octu-
bre, unificats amb la ma-
teixa indumentària de co-
lor vermell.

La presidenta de l’ANC,
Elisenda Paluzie, va recor-
dar en la presentació de di-
jous que la mobilització
d’aquest 11 de Setembre
no serà una concentració

estàtica, sinó una manifes-
tació de tipus tradicional,
en moviment, i que l’objec-
tiu és caminar des de la pla-
ça Urquinaona fins al parc
de la Ciutadella.

I per assistir-hi amb la
mateixa indumentària, el
cap de setmana de l’1, 2 i 3
d’octubre es convocaran
un seguit d’actes per com-
memorar la celebració del
referèndum del 2017 i
l’apoteòsica vaga general
d’aquell 3 d’octubre.

Toni Muñoz
GIRONA

Posa’t
la samarreta
de la Diada
amb El Punt Avui
a Ja la pots comprar al Club del Subscriptor i rebre-la a
casa o venir-la a recollir a la seu del diari

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Accions ANC

11-S i 1-O
Diada i commemoració del
referèndum. L’Assemblea
enllaçarà l’11-S amb
tres dies d’actes a l’octubre.
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s una constant en totes les enques-
tes que els ajuntaments apareguin
com l’administració més ben valora-

da, i també ha estat així pel que fa a la
resposta davant la crisi ocasionada per
la pandèmia. És un motiu de satisfacció
per als qui ens dediquem a la política
municipal i que, ja sigui des del govern o
des de l’oposició, intentem ser útils per
a la ciutadania.

Ara bé, també ens veiem amb l’obli-
gació d’alertar dels riscos presents i fu-
turs davant un escenari econòmic incert
que afecta unes finances locals històri-
cament febles, que a més podrien rebre
l’estocada definitiva si es confirma el
que s’ha anat publicant en diversos mit-
jans, que l’Estat reclamarà al voltant de
3.000 milions d’euros als ajuntaments
en concepte de liquidació del model de
finançament corresponent a l’exercici
2020.

L’actual estructura territorial es tra-
dueix en diversos nivells d’administració
que han d’assumir despeses d’acord
amb el seu marc competencial. Per fer-
ho, existeix un model de finançament
que teòricament hauria de garantir el
principi de suficiència financera, és a dir,
que amb els recursos provinents del
model més els ingressos propis, els
ajuntaments haurien de poder finançar
les necessitats de despesa derivades
d’aquest marc competencial. Sempre
amb l’objectiu prioritari de preservar els
serveis públics. Doncs bé, si ja en condi-
cions normals ens trobem amb una cla-
ra insuficiència de recursos, aquest prin-
cipi de suficiència financera es trenca
completament en un context de reces-
sió econòmica sobtada provocada per
un factor extern, en aquest cas per una
pandèmia d’abast mundial.

En un escenari com aquest es fa ne-
cessari recórrer a un mecanisme excep-
cional, amb l’objectiu de restablir l’equi-
libri entre recursos i necessitats. I aquí

É
és on l’Estat, precisament a causa de
la configuració del model territorial, és
l’únic que disposa de totes les eines per
finançar dèficits, i restablir en part la su-
ficiència financera per al conjunt de les
administracions. Si bé es va articular un
mecanisme en favor de les comunitats
autònomes, en el cas dels ajuntaments
no es va transferir ni un euro addicional
al que ja estava previst abans de la pan-
dèmia. És a dir, els ajuntaments han ha-
gut d’afrontar en solitari un escenari de
reducció d’ingressos propis, particular-
ment taxes i preus públics, i alhora han
hagut de respondre amb més despesa
per atendre l’emergència social.

És en aquest context que no podem
acceptar que l’Estat pretengui liquidar el
resultat del model de finançament del
2020 com si es tractés d’un context de
normalitat, menys encara quan ni tan
sols ha complert amb la promesa feta fa
gairebé un any de transferir un fons Co-
vid de 3.000 milions d’euros en favor
dels ajuntaments. És a dir, no només no
va articular aquest fons, sinó que ara
precisament reclamarà 3.000 milions
als ajuntaments. I en el millor dels casos
ens proposarà un pagament a terminis.
No ho podem acceptar; seria una hipo-
teca massa gran que limitaria el marge
de resposta dels ajuntaments davant
una emergència social que presenta
múltiples derivades. I seria repetir les er-
rades de l’anterior crisi, en la qual, des-
prés d’un primer intent de polítiques ex-
pansives, l’Estat va imposar de cop un
escenari d’austeritat extrema que va
comportar la major etapa de retallades.
Si bé alguns s’hi van posar massa bé, la
realitat és que en gran part va ser un es-
cenari imposat per l’Estat, i no podem
permetre que torni a passar el mateix.
Se suposa que hem d’esperar quelcom
diferent d’un govern format per dos par-
tits que diuen tenir sensibilitat munici-
palista. De moment, no l’estem veient.

L’administració
més propera, la
més castigada
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OPINIÓ

El ple ordinari de l’Ajuntament de Figueres del mes passat ■ QUIM PUIG

Ernest Maragall, Olga Arnau i Isaac Albert
President d’ERC a l’Ajuntament de Barcelona; alcaldessa de Vilanova i la Geltrú i presidenta

de la Federació de Municipis de Catalunya; 1r tinent d’alcaldia a l’Ajuntament de Terrassa
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El so de les bombes, la me-
tralla i els trets es van dei-
xar de sentir a l’Ebre a fi-
nal del 1938, però hi va
quedar un silenci colpidor
que encara embolcalla els
espais on es va viure la Ba-
talla de l’Ebre. 83 anys des-
prés s’han recuperat tími-

dament vestigis i víctimes,
com és el cas de la fossa de
Santa Magdalena, a Móra
d’Ebre. Ahir, al centre 115
Dies de Corbera d’Ebre es
va inaugurar l’exposició
Ossos com a tiges que en-
cara no han florit, una
mostra que posa “sonori-
tat” al conflicte però que
també reconeix l’ofici
d’arqueòleg. “Havíem de

pensar en un paisatge so-
nor sobre la batalla de
l’Ebre i després de visitar
la fossa de Santa Magdale-
na vam pensar que el so
que la representaria seria
el que fan els arqueòlegs
mentre estan treballant”,
va explicar Teresa Ferré,
directora del Consorci Me-
morial de la Batalla de
l’Ebre. ■

Exposició en record
de la batalla de l’Ebre
Redacció
CORBERA D’EBRE

Respecte a la possibilitat,
gens menystenible, que el
Tribunal de Comptes aca-
bi refusant els avals acor-
dats per la Generalitat per
cobrir les fiances milionà-
ries que s’exigeixen a una
trentena d’ex-alts càrrecs
del govern català, el presi-
dent Pere Aragonès va
sortir ahir en defensa
d’aquest mecanisme de
garantia. “Estem conven-
çuts que no hi ha cap mo-
tiu per què hagin de rebut-
jar-los” va manifestar el
cap de l’executiu durant
una visita a Terrassa, on
també es va mostrar con-
vençut que el Consell de
Garanties Estatutàries
acabarà donant per bo al
decret llei que dona cober-
tura als avals, del qual, va
afegir, “tothom reconeix
la solidesa jurídica”.

Preguntat per les di-
missions de tres membres
de la direcció de l’Institut
Català de Finances (ICF),
que eren contraris que
l’instrument de garantia
es canalitzés a través
d’aquest ens, Aragonès no
va voler entrar en el fons
de la qüestió i es va limitar
a “agrair a tothom la tasca
que s’està duent a terme
en qualsevol dels organis-

mes públics”, un gest que
també va voler fer explícit
“a les persones del consell
d’administració de l’ICF
que han fet una feina molt
important els darrers

anys”. “Només puc tenir
paraules d’agraïment pel
seu compromís”, va afegir.
En clau més política, el
president va redundar en
les crítiques a la causa
oberta pel Tribunal de
Comptes contra els qui
considera responsables de
liderar i executar l’acció
exterior del procés sobira-
nista entre els anys 2011 i
2017 i que va qualificar de
“persecució política”. “Ni
el mateix Constitucional
va qüestionar, quan ho va
examinar en el passat, el
que estava fent la Genera-

litat en acció exterior. La
persecució, per tant, és
produeix perquè som in-
dependentistes”, va mani-
festar el cap de l’executiu.

Per la seva banda, el lí-
der del PSC i cap de l’oposi-
ció, Salvador Illa, va dema-
nar també ahir explica-
cions al govern per la di-
missió dels tres càrrecs de
la direcció de l’ICF, alhora
que li va exigir “transpa-
rència” sobre aquest epi-
sodi. “Que se’ns expliqui el
que passa. Si es respecta la
llei no tenim res a dir”, va
afegir. ■

Aragonès sosté que no hi ha
motius per què el Tribunal
de Comptes tombi els avals
a El president passa de puntetes sobre la crisi a l’ICF i només agraeix la seva
tasca als dimissionaris a El PSC demana explicacions sobre la situació de l’ens

Redacció
BARCELONA
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La frase

Aragonès visitant ahir un mercat de Terrassa en companyia de l’alcalde Jordi Ballart ■ ACN

“Són plenament
legals [els avals] arran
d’un decret llei del
qual tothom admet
la solidesa jurídica”
Pere Aragonès
PRESIDENT DE LA GENERALITAT

L’exconseller de Presidència,
Jordi Turull, va acabar ahir la
Travessa per la Llibertat a Ar-
nes, després d’iniciar la mar-
xa el 10 de juliol a Portbou. En
total ha recorregut a peu més
de 360 quilòmetres traves-
sant Catalunya en quinze eta-
pes. “Hem sortit de la presó i
no hem demanat perdó, ni re-
negat de les nostres idees, ni
per descomptat hem dit que
no ho tornaríem a fer ”, va as-
segurar Turull. ■ REDACCIÓ
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Turull culmina
la Travessa
per la Llibertat

Un ciutadà de Mallorca va
a Formentera i s’hi entén
perfectament. Un menor-
quí i un eivissenc s’ente-
nen perfectament, però
segons el president del
Partit Popular, Pablo Ca-
sado, la gent de cada una
de les illes Balears parla
una llengua diferent i, per
descomptat, no tenen res
a veure amb el català. El lí-
der del principal partit de
la dreta espanyola, res-
ponsable de l’atac a la uni-
tat lingüística amb la con-
versió del valencià en una
llengua diferent al català,
va protagonitzar ahir un
nou atac a la realitat lin-

güística dels Països Cata-
lans. “Vosaltres no parleu
català, parleu mallorquí,
parleu menorquí, parleu
eivissenc i parleu formen-
terenc”, va dir Casado du-
rant la clausura del Con-
grés del PP a les illes Ba-
lears.

Esperpent a Mislata
D’altra banda, un regidor
de Ciutadans al municipi
de Mislata, a la comarca de
l’Horta Oest, va protago-
nitzar un esperpèntic inci-
dent en un ple municipal
negant-se a llegir un text
perquè estava escrit en ca-
talà. El regidor va al·legar
motius religiosos i perquè
la seva ideologia no li per-
met parlar en català. ■

Casado va a les
Illes per negar la
unitat del català

Jordi Panyella
BARCELONA

a “Vosaltres parleu mallorquí,
menorquí, eivissenc i formenterenc”

Casado, amb Marga Prohens, la nova líder del Partit Popular
a les illes Balears, en l’acte celebrat ahir ■ EFE
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